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دستمزدکینهاییمیشود؟
وزیر کار ابراز امیدواری کرد در هفته های 
پایانی سال با دقیق تر شدن اعداد نرخ تورم 
در بهمن ماه و پیش بینی اسفندماه امسال، 
تصمیم مشترک و مناسبی با اکثریت آرای 
شورای عالی کار درباره میزان دستمزد 
کارگران اتخاذ شود. به گزارش تسنیم، محمد 
شریعتمداری اظهار کرد: شورای عالی کار، 
کمیته مزد دارد و متناسب با شرایط موجود 
افرادی از بخش های مختلف گزارشی از 
وضعیت اقتصادی کشور در این کمیته ارائه 
می کنند. نمایندگان کارگران و کارفرمایان نیز 
مذاکراتی را دارند و تا دوشنبه هفته گذشته 

مذاکرات به نتایج تقریبا مطلوبی رسید. 

راهکارهاینقلوانتقالمنابع
درعراق

روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: رئیس 
کل بانک مرکزی در جلسه ای که به درخواست 
مدیر عامل بانک تجارت عراق در محل بانک 
مرکزی  برگزار شد، در خصوص منابع جمهوری 
اسلامی ایران در عراق و راهکارهای نقل و 
انتقال آنها گفت وگو کرد. در  دیدار رئیس کل 
بانک مرکزی  و مدیر عامل بانک تجارت عراق، 
عبدالناصر همتی بر لزوم استفاده هر چه سریع تر 
از این منابع تاکید کرد. همچنین در این جلسه 
اقدامات لازم برای انتقال و استفاده از منابع یاد 
شده مورد بررسی قرار گرفت. مدیرعامل بانک 
تجارت عراق نیز در این دیدار با اشاره به اینکه 
پرداخت هایی اخیرا از محل منابع ایران در عراق 
انجام شده است، عنوان کرد که روند استفاده 

از منابع یادشده از این پس تسریع خواهد شد. 

پیشبینیقیمتارز
دبیرکل کانون صرافان درباره وضعیت فعلی 
بازار ارز، گفت: اکنون در بازار خریداری وجود 
ندارد و بازار ارز مستعد آن است که با تحقق اخبار 
مثبتی در زمینه آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده 
و رفع تحریم ها به سمت کاهش قیمت قابل 
توجهی حرکت کند. سعید مجتهدی در گفت وگو 
با ایسنا، درباره دو امکان جدید اپلیکیشن کانون 
صرافان، افزود: این دو امکان جدید که یکی از 
آن قیمت گذاری است، طبق آن همه صرافان 
قیمت های خود را در اپلیکیشن عرضه می کنند 
و معدل قیمت ها گرفته می شود که یک منبع 
خوب و معتبر برای اطلاع از قیمت  انواع ارزهاست. 
دومین امکان مربوط به سایت صرافان است. پیش 
از این سایت های غیررسمی نوساناتی در بازار 
ایجاد می کردند اما از این به بعد تمام صرافان به 

سایت کانون صرافان مرتبط می شوند.

تعطیلیبازارشایعهاست
کرد:  اظهار  تهران  اصناف  اتاق  رئیس 
داشته  حراج  می توانند  صنفی  واحدهای 
باشند اما به شرط اینکه مجوزهای مربوطه 
را از اتحادیه ها دریافت کنند و اتحادیه ها از نظر 
قیمت و کیفیت کالا روی آنها نظارت داشته 
باشد. از طرف دیگر هم رعایت پروتکل های 
ستاد کرونا باید رعایت شود. قاسم نوده فراهانی 
در گفت وگو با ایلنا تصریح کرد:  در سال های 
گذشته برای تدارکات شب عید نمایشگاه هایی 
برگزار و کالاهایی عرضه می شد. امسال هم نیز 
به علت جلوگیری از شیوع کرونا و ممنوعیت 
تجمع این نمایشگاه برگزار نخواهد شد. او در 
پاسخ به سوالی در مورد آمادگی ها برای موج 
چهارم کرونا، گفت: هر پروتکلی که ستاد کرونا 
صلاح بداند و ابلاغ کند را اجرا خواهیم کرد تا 
واحدهای صنفی تعطیل نشوند. شایعاتی ایجاد 
شده مبنی بر اینکه بازار تعطیل خواهد شد، این 

شایعات درست نیست.

فاصلهقیمتیخریدبرنج
دبیر انجمن برنج ایران با تاکید بر اینکه با 
توجه به حجم تولید و واردات، برنج در کشور 
بیش از نیاز است، اظهار کرد: فاصله قیمتی 
خرید هر کیلوگرم برنج از کشاورز تا مصرف 
کننده12 تا 14 هزار تومان است. این موضوع 
به دلیل سوء استفاده واسطه ها از پاسکاری 
مسئولیت بین وزارت جهادکشاورزی و صمت 
اتفاق افتاده است. جمیل علیزاده شایق در 
گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه میزان مصرف 
برنج در کشور سه میلیون تن است، اظهار 
کرد: با توجه به شرایط مناسب آب وهوایی در 
سالجاری زراعی حدود دو میلیون و 500 هزار 

تن از نیاز کشور در داخل تولید شده است. 

کاهشمشترکانپرمصرف
4 درصد به مشترکان  /3 در حال حاضر 
کم مصرف و 2/4 درصد به مشترکان خوش مصرف 
افزوده شده و 6/7 درصد از جمعیت مشترکان 
خانگی پرمصرف در کشور کاهش یافته که تا 
پیک تابستان آینده به 10 درصد بالغ می شود. 
به گزارش تسنیم، غلامعلی رخشانی مهر،  معاون 
هماهنگی توزیع توانیر، در نشست بررسی آخرین 
وضعیت اجرای طرح برق امید که  با حضور 
وزیر نیرو و از طریق ویدئوکنفرانس و برقراری 
ارتباط تصویری با شرکت های توزیع برق در 
مرکز پایش صنعت برق برگزار شد با اشاره به  
تک رقمی شدن تلفات شبکه توزیع در سال 98، از 
هدف گذاری برای کاهش تلفات 9/76 درصدی به 
9/2 درصدی تا پایان سال جاری و پیشرفت خوب 

برنامه ها در این خصوص خبر داد. 

گـــزارش
رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی مطرح کرد

گامنخسترفعتحریمهاباآزادسازیمنابع

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و کره جنوبی روز گذشته 
درباره میزان بدهی کره به کشورمان، گفت: تهران فهرست اقلام 
مورد نیاز از جمله دارو، مواد اولیه و تجهیزات کارخانجات را به 
سئول اعلام کرده است، که بر اساس آن، بخشی از بدهی این 
کشور به ایران پرداخت می شود. حسین تنهایی اظهار کرد: بر 
اساس اعلام بانک مرکزی کل بدهی این کشور به ایران هفت 
میلیارد دلار است و اسناد دیگری که نشان دهنده بیشتر بودن 
این مبلغ باشد، وجود ندارد. او با اشاره به اینکه کالاهای مختلفی 
از جمله مواد اولیه و تجهیزات کارخانجات مورد مذاکره قرار 
گرفته است، خاطرنشان کرد: این کشور بدون نیاز به انجام 
مذاکرات با آمریکا می تواند کالاهای غیرتحریمی را مورد مبادله 
قرار بدهد که شامل مواد غذایی و اقلام دارویی می شود. تنهایی 
خاطرنشان کرد: پیش از این بارها قول هایی از سوی  کره مبنی 
بر پرداخت بدهی به ایران به صورت نقدی یا کالایی داده شده 
اما تاکنون اجرا نشده است. رئیس اتاق بازرگانی ایران و کره 
جنوبی درخصوص اقلام دارویی مورد مذاکره در قبال بدهی این 
کشور، تصریح کرد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
کشور لیست داروهای درخواستی خود که شامل واکسن کرونا 
نیز می شود را اعلام کرده است تا بر اساس آن بدهی کره جنوبی 
به کشور پرداخت شود. در همین باره،  اظهاراتی از سوی صاحب 
نظران مطرح شده است. رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی 
با اشاره به آزادسازی یک میلیارد دلار از منابع بلوکه شده ایران 
در کره جنوبی، گفت: این اتفاق می تواند گام ابتدایی روندی 
باشد که به برداشته شدن تدریجی یا یکباره تحریم ها منجر 
می شود و امکان مبادله بانکی را برای کشور فراهم می سازد. 
اعلام توافق میان ایران و کره جنوبی برای آزادسازی یک میلیارد 
دلار از ارزهای بلوکه شده ایران در بانک های این کشور، خبر 
امیدوارکننده ای که بود که فضای اقتصادی کشور را در هفته 
گذشته تحت تاثیر خود قرار داد. خبری که پس از اما و اگرهای 
فراوان سرانجام روز پنج شنبه با تایید یکی از مقامات ارشد 
وزارت امورخارجه کره جنوبی مبنی بر موافقت آمریکا با انجام 
این مبادله مالی، به نظر می رسد تا اجرایی شدن فاصله چندانی 

نداشته باشد. 
  نشانه مثبتی از حل مشکلات 

احمد مجتهد، استاد دانشگاه و رئیس اسبق پژوهشکده پولی 
و بانکی، نیز ضمن استقبال از این تحول در عرصه دیپلماسی 
اقتصادی گفت: آزادسازی یک میلیارد دلار از ارزهای بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی، را می توان به عنوان یک نشانه مثبت و گام 
ابتدایی از مجموعه تحولاتی دانست که کشور را به سمت حل 
مشکلات اقتصادی هدایت خواهد کرد. او افزود: اقتصاد ایران 
در سال های اخیر تحت شدیدترین تحریم ها قرار داشت و منابع 
فراوان مسدود شده کشور در بانک های جهانی، واردات کالا به 
کشور را با مشکلات فراوانی مواجه ساخته بود. در این شرایط 
هرچند تا زمانی که تحریم ها برقرار باشد، همچنان علت اصلی 
مشکلات برقرار خواهد بود و امکان مبادله آزاد کالا برای کشور 
فراهم نیست، اما آغاز روند آزادسازی منابع ارزی مسدود شده، 
می تواند نشان دهنده روند از بین رفتن تحریم ها باشد. رئیس 
اسبق پژوهشکده پولی و بانکی درباره شیوه آزادسازی این منابع، 
توضیح داد: به صورت معمول منابع ارزی کشور در بانک های 
خارجی باید صرف تامین کالاها یا تکنولوژی های مورد نیاز 
کشور شود، اما در خصوص این یک میلیارد دلار مورد مذاکره، 
گمانه های مختلفی عنوان شده است که از خرید دارو و اقلام 
بهداشتی تا پرداخت نقدی این مبلغ به ایران مطرح است. روندی 
که برای این یک میلیارد دلار اتفاق خواهد افتاد یک استثنا است و 
حتی در صورت پرداخت نقدی این مبلغ به ایران، که می توان آن 
را بدترین شیوه دسترسی به منابع ارزی خارج از کشور توصیف 
کرد، با این وجود این اتفاق در حکم یک سیگنال مثبت تاثیر 
خود را بر بازار خواهد گذاشت. او در ادامه با اشاره به مشکلاتی که 
تحریم های آمریکا برای اقتصاد کشور ایجاد کرده است، یادآور شد: 
آمار و ارقام رسمی اعلام شده از سوی مرکز آمار و بانک مرکزی 
نشان می دهد که میزان سرمایه گذاری در ایران در سال های اخیر 
منفی بوده که واقعیتی بسیار نگران کننده است. از سوی دیگر در 
همین سال ها بیشترین رشد اقتصادی کشور در حوزه کشاورزی 
صورت گرفته است که حداکثر 15 تا 20 درصد تولید کشور را 
شامل می شود یا در حوزه خدمات بوده است که بحران کرونا به 
آن هم صدمه جدی وارد ساخته است. مجتهد ادامه داد: برای 
خروج از وضعیت نامطلوب اقتصادی نیاز به رشد سرمایه گذاری 
در داخل است. دسترسی بانک مرکزی به منابع ارزی کشور در 
خارج از کشور، بستری برای تقویت این سرمایه گذاری می تواند 
باشد. او تاکید کرد: مبلغ یک میلیارد دلار اعلام شده، هر چند 
در مقایسه با میزان صادارات و واردات کشور که در حال حاضر 
حدود 100 میلیارد دلار است، رقم قابل توجهی نیست، اما اگر 
بدانیم این اتفاق می تواند گام ابتدایی روندی باشد که به برداشته 
شدن تدریجی یا یکباره تحریم ها منجر شود و امکان مبادله 
بانکی را برای کشور فراهم سازد، ارزشمندی آن در فرایندهای 
اقتصادی نمایان خواهد شد. این استاد دانشگاه ضمن اظهار تاکید 
بر ضرورت تصویت لوایح CFT  و پالرمو  در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، ادامه داد: در صورتی که از لیست سیاه FATF نیز 
خارج شویم، سیستم بانکی کشورمان وارد شبکه جهانی شده و 
در این شرایط با دسترسی به منابع ارزی خارج از کشور،  می توانیم 
تجهیزات، لوازم یدکی و تکنولوژی های لازم را وارد کشور کنیم. 
ما در داخل کشور امکان تولید همه کالاها یا خدمات را نداریم و 
برای به چرخش درآوردن چرخ های اقتصاد کشور و توسعه نیاز 
به واردات تکنولوژی های نوین داریم. او در پایان درباره تاثیر این 
آزادسازی بخشی از ارزهای مسدود شده کشور بر بازار ارز نیز 
خاطرنشان کرد: از آنجا که تحقق دسترسی ایران به این یک 
میلیارد دلار، چشم انداز مثبتی را برای حل بسیاری از مشکلات 
اقتصادی کشور ایجاد خواهد کرد، پیش بینی می شود بازار ارز 
نیز آرامش پیدا کند و دیگر شاهد روندی افزایشی قیمت ها در 
این بازار نباشیم. دسترسی دولت به این منابع همچنین امکان 

مدیریت بهتر بازار را برای بازارساز فراهم خواهد کرد.

هرچند که کارشناسان بازار سرمایه همواره درباره ورود 
افراد نا آشنا به فرآیندهای بورسی هشدار داده بودند و همیشه 
بهترین راه را برای ورود به این بازار برای افراد ناآشنا استفاده از 
کارگزاران معتبر عنوان می کردند، با این حال بخش عمده ای از 
سرمایه های خرد که وارد بازار سرمایه شدند، سرمایه هایی بودند 
که ناآگاهانه و صرفا با توجه به رشد کاذب شاخص های بازار 
سرمایه و همچنین صحبت های دولت به ویژه در ابتدای سال 
وارد این بازار شدند. جالب اینجاست که با شروع اپیدمی کرونا 
شاخص بورس های بزرگ جهانی در آمریکا، آسیا و اروپا کاهش 
یافتند ولی شاخص بازار سرمایه ایران رشد داشت! هرچند از 
همان اول هم کارشناسان این رشد را کاذب می دانستند و معتقد 
بودند که نباید اجازه رشد کاذب بازار داده شود، اما حمایت های 
کامل دولت با روش های مختلف از بازار سرمایه باعث تشدید 
این روند شد تا اینکه این دست حمایتی از پشت بازار برداشته 
شد و نهایتا سقوط شاخص اتفاق افتاد. بعد از آن کاهش شاخص 
تا امروز ادامه پیدا کرد و همچنان این روند را می توان تا پایان 
سال پیش بینی کرد. شاخص بورس در ابتدای معاملات شنبه 9 

اسفند 1399 با افت 7894 واحدی به یک میلیون و 197 هزار 
و 938 واحد و شاخص کل هم وزن نیز 316 واحد افت کرد و به 

434 هزار و 79 واحد رسید.
   تجمع  اعتراضی هم راه به جایی نبرد!

علیه  اعتراض آمیز  تجمع  شاهد  گذشته  ماه های  در 
سیاست های دو پهلوی دولت، سازمان بورس و اوراق بهادار و 
همچنین وزارت امور اقتصاد و دارایی بودیم. ادامه روند کاهش 
شاخص و منفی شدن بازار باعث نگرانی شدید سرمایه گذاران 
به ویژه آنهایی که سرمایه های خردی در بازار دارند شده چراکه 
پیش از این بازار سرمایه هایشان را بلعیده است. برخی از 
کارشناسان معتقدند که همچنان با ادامه دخالت های دولت 
و نبود سیاست های واحد در این بازار، رشد منفی ادامه خواهد 
یافت. با تشدید افت بازار و ادامه روند منفی شدن؛ بی اعتمادی 
بیشتر سرمایه گذاران و سهام داران خرد و کلان را به دنبال دارد و 
همین موضوع سبب شده تا بخش بزرگی از سرمایه های موجود 
در این بازار خارج و به بازارهایی که می توانند سوددهی خود را 
به ویژه در ماه پایانی سال تضمین کنند، می رود. این اتفاق با 

توجه به روند طبیعی کم شدن نقدینگی ماه  پایانی سال، باعث 
کم شدن نقدینگی در بازار و افت شاخص خواهد شد. از طرفی 
ادامه این روند باعث آسیب جدی و از بین رفتن سرمایه هایی 
می شود که مردم آن را تمام دارایی خود می دانند. به هرحال 
بازار سرمایه نیازمند یک سیاست واحد و با ثبات است تا بتواند 

با رفتار طبیعی حرکت کند.
   فرار رو به جلو

یکی از ناراحتی های مردم در مورد بازار سرمایه این است 
که همان مسئولانی که روزی برای ورود مردم به بورس فرش 
قرمز پهن کردند و هر نوع وعده ای هم بلد بودند دادند امروز 
راه شان را از مردم جدا کرده و تمام مسئولیت اتفاقات افتاده 
را به دوش خود مردم گذاشتند! چندی پیش فرهاد دژپسند، 
وزیر امور اقتصاد و دارایی، در پاسخ به سوالی در ارتباط با دعوت 
مردم به بازار سرمایه گفته بود: »به مردم گفتم سوددهی بورس 
تضمین شده نیست و دینی بر دوشم قرار ندارد.« این درحالی 
است که در سه ماه گذشته دژپسند به طور کامل از ورود مردم به 
بازار حتی در شرایط افت شاخص صحبت کرده است و حتی با 
انتقاد از واکنش رسانه ها و کارشناسان به وضعیت بازار سرمایه با 
این مضمون که رسانه ها صرفا قصد برجسته کردن نکات منفی 
عملکرد او را در مورد بازار سرمایه دارند؛ گفته بود: » درحالی که 
در نظرسنجی های انجام شده، برآورد خوبی از شاخص های 
بورس به دست آمد، متاسفانه شاهدیم، عده ای صرفا نکات منفی  
را برجسته کرده اند، درحالی که منطق حکم می کند که همه 
نتایج را با هم ببینیم.« با این حال خود وزیر صرفا به برجسته 
کردن نکات مثبت بسنده کرد درحالیکه نکات منفی یقه مردم 

را گرفت و سرمایه هایشان را بالا کشید. 
   داروندارشان رفت!

این همه  ماجرا نیست؛  در موضوع سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه بسیاری از مردم با رشد فزاینده تورم و کاهش ارزش 
ریال و نبود اطمینان از سرمایه گذاری در سایر بازارها به 
امید سود بیشتر و با تشویق دولت و مسئولان اقتصادی سعی 
داشتند؛ آنچه دارند را نگه دارند و اگر بتوانند بر آن اضافه 
کنند ولی با سرمایه گذاری در بازار سرمایه نه تنها چیزی 
به دارایی هایشان اضافه نشد بلکه هرآنچه که داشتند هم 
از دست شان رفت. حالا مردم مانده اند و اموالی که در قالب 
سرمایه گذاری از دست داده اند و هیچ مقامی هم در این باره 

پاسخگو نیست.

گزارش »آرمان ملی« از وضعیت سهام داران بازار سرمایه 

خط قرمز روی آرزوهایی که قرار بود سبز شوند
  سقوط یک رویا

آرمان ملی- محمدسیاح: بازار سرمایه یکی از محل های مناسب برای سرمایه گذاری و همچنین تامین منابع مالی بنگاه ها و صنایع کشور است به همین دلیل دولت برای جذب 
سرمایه های سرگردان کشور که همان نقدینگی است برنامه ریزی کرد و با توصیه به مردم و برجسته کردن جذابیت های بازار سرمایه از آنها خواست سرمایه های خود را به 
صورت خرد و کلان در این بازار سرمایه گذاری کنند. به همین علت بسیاری از مردم با اعتماد به صحبت های دولت به ویژه شخص رئیس جمهوری هر آنچه داشتند را به بازار 
سرمایه وارد کردند. در روزهای ابتدایی بازار در مسیر رشد قرار گرفت و از سوددهی بالایی هم برخوردار شد و حتی شاخص در مرداد به بیش از دو میلیون واحد هم رسید؛ 
حالا اما بعد از گذشت ۱۱ ماه از سال ۹۹ و نزدیک شدن به روزهای پایانی بخش اعظمی از سرمایه های وارد شده به بازار سرمایه یا به صورت کاملا ۱۰۰ درصدی از بین رفته اند یا 
با کاهش بسیار چشمگیری مواجه شده اند. سرمایه هایی که مردم به زحمت و با فروختن اموالی نظیر خودرو، مسکن، طلا و جواهرات جمع آوری کرده بودند حالا این روزها در 
بازار سرمایه به خاکستر تبدیل شده اند و هیچ کس هم نیست که بتواند پاسخگوی سرمایه های از دست رفته مردم باشد که با اطمینان به اظهارات مسئولان وارد این بازار شدند.

نمایندگان مجلس دیروز هم در دو نوبت به بررسی گزارش 
vکمیسیون تلفیق درباره لایحه بودجه 1400 ادامه دادند. 
بخشودگی تمامی جرایم مازاد سال 99 در صورت پرداخت 
تا پایان دی ماه،  معاف شدن مدارس دولتی از پرداخت هزینه 
آب، برق و گاز، واریز درآمد تبلیغاتی صداوسیما از محل پخش 
مسابقات ورزشی به حساب خزانه، افزایش جریمه های رانندگی 
از جمله مصوبات دیروز کمیسیون مذکور بود. در ادامه به برخی 
دیگر از مصوبات مهم اشاره می شود. نمایندگان مجلس دیروز 
با پیشنهاد اخذ مالیات از تراکنش های بانکی بالای 10 میلیون 
تومان مخالفت کردند. نمایندگان در جلسه علنی نوبت صبح 
شنبه مجلس و در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
سال 1400 پیشنهاد الحاقی ابراهیم رضایی به تبصره 14 لایحه 
بودجه را مبنی بر اخذ مالیات از تراکنش های بانکی بالای 10 
میلیون تومان بررسی کرده و در نهایت با آن مخالفت کردند. 
ابراهیم رضایی در توضیح پیشنهاد خود بیان کرد: بر اساس 
این پیشنهاد از تراکنش های بانکی بین 10 تا 100 میلیون 
تومان، 10 هزار تومان مالیات و از تراکنش های بین 100 میلیون 
تا یک میلیاردتومان 50 هزار تومان مالیات اخذ شود. هدف از 
این پیشنهاد اصلاح نظام مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی و 
پولشویی است که بر روی این طرح کار کارشناسی انجام شده 
است. مجتبی یوسفی در مخالفت با این پیشنهاد بیان کرد: 
با این پیشنهاد پایه های جدید مالیاتی تعریف می شود که در 
لایحه بودجه جای بررسی آن نیست از سوی دیگر باید به تبعات 
آن نیز فکر کرد، این پیشنهاد امنیت سرمایه گذاری در بانک ها 
را کاهش می دهد و باعث می شود مردم پول خود را از بانک ها 
بیرون بیاورند. مهدی طغیانی در موافقت با این پیشنهاد 
بیان کرد: مبالغ مالیاتی پیش بینی شده در این پیشنهاد بسیار 
ناچیز است و فشاری بر اقشار پر درآمد جامعه وارد نمی کند 
تراکنش های بالاتر از 10 میلیون تومان مشمول مالیات می شود 
که مبلغ آن نیز ناچیز است. در نهایت محمد باقر نوبخت، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق 

مجلس، نیز با این پیشنهاد مخالفت کرده و نمایندگان مجلس 
نیز به آن رای ندادند.

   هشدار نوبخت درباره یارانه ها 
در جریان کسری های ناشی از پرداخت نقدی حدود 70 
هزار میلیارد تومانی به خانوارها، دولت پیش بینی کرده بود 
که بخشی از کسری منابع برای توزیع یارانه های نقدی و 
کمک های معیشتی خانوارها در سال از محل فروش اوراق 
انجام شود که با مخالفت مجلس این بخش درآمدی حذف 
شده است. نمایندگان مجلس در ادامه بررسی جزئیات لایحه 
بودجه 1400 در بخش درآمدی بند »ج« تبصره 14 را حذف 
کردند. در این بند آمده بود که به سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها اجازه داده می شود در صورت تحقق منابع پیش بینی 
شده در جدول این تبصره معادل کسری منابع، اوراق مالی 
اسلامی با تضمین خود منتشر کند تا مصارف موضوع یارانه 
نقدی، کمک حمایت معیشتی خانوارها و برنامه کاهش فقر 
مطلق دچار وقفه نشود. پیشنهاد حذف این بند را حسینعلی 
حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر مطرح کرد و توضیح داد: 
ما به دولت تنخواه دادیم تا بتواند یارانه نقدی را پرداخت کند 
حال اکنون می خواهیم مجددا مجوز انتشار اوراق را بدهیم 
که این کار درستی نیست چون این به معنای آن است که 
کشور را در آینده بدهکار کنیم. در همین زمینه،  نوبخت در 
خصوص پرداخت یارانه ها به دولت های بعدی هشدار داد! 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در توضیح این بند اظهار کرد: 
در اینجا بحث دولت و سازمان برنامه و بودجه مطرح نیست 
بلکه سازمان هدفمندی یارانه ها به عنوان شرکت دولتی است 
که می خواهیم یک ماموریت حاکمیتی داده که از محل 
فروش فرآورده های نفتی و صادرات فرآورده های نفتی و گاز 
مبالغی را دریافت کرده و آن را هر ماه بین خانوارهای هدف 
تقسیم کند. نوبخت اضافه کرد: نمی توان حتی پرداخت یارانه 
نقدی را یک روز به تاخیر انداخت چون آثار اجتماعی در پی 
خواهد داشت. مجلس برای رفع این مشکل موافقت کرد که از 

تنخواه استفاده شود. نوبخت خاطرنشان کرد: برای کشوری 
مثل ما که تحریم ها وجود دارد و آینده هم شکل خاصی دارد 
باید بررسی کنیم که منابع حاصل حدود 330 هزار میلیارد 
تومان بنابر هر جهتی حاصل نشود پس آیا می شود به سازمان 
هدفمندسازی یارانه ها اجازه داد که یارانه را نپردازیم چون 
منابع کسر نشد. رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: ما 
خواستیم از مجلس اجازه بگیریم که شرکت دولتی هدفمندی 
یارانه ها از محل منابع خودش امکان داشته باشد برای تامین 
منابع از اوراق استفاده کند که تضمین پرداخت هم با خودش 
است پس اگر می خواهیم کشور دچار مشکل نشود اجازه 
انتشار اوراق را بدهید. این موضوع با تنخواه متفاوت است 
و ارتباطی با بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه ندارد. 
قالیباف، رئیس مجلس، این سوال را از نوبخت پرسید که طول 
دوره پرداخت بازپرداخت اوراق مالی اسلامی توسط سازمان 
مالی اسلامی چقدر است؟ نوبخت در پاسخ گفت: این شرکت 
می تواند با منابع خود اوراق منتشر کند مثل اوراقی که در 
تبصره 5 اجازه داده شده است. شرکت سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها هم می تواند با این مجوز سال های بعد از محل منابع 
خود بازپرداخت اوراق را داشته باشد. آثارش می تواند فراتر 
از یکسال باشد و دولت هیچ تضمینی برای بازپرداخت آن 
نخواهد داشت. گفتنی است، نمایندگان مجلس بانک مرکزی 
را موظف کردند که برای پرداخت به موقع مصارف هدفمندی، 

تنخواه در اختیار سازمان هدفمندسازی یارانه ها قرار دهد.
   انتشار اوراق مالی برای مولدسازی دارایی 

نمایندگان مجلس در مصوبه ای به وزارت اقتصاد اجازه دادند 
برای مولدسازی دارایی های دولت تا سقف دو هزار میلیارد 
تومان اوراق مالی منتشر کند. نمایندگان در جریان بررسی 
جزئیات لایحه بودجه در بخش درآمدی جزء یک بند ب تبصره 
12 را به تصویب رساندند که براساس آن استانداران موظفند 
به منظور تکمیل یا احداث مجتمع های اداری شهرستان ها، 
پیشنهاد فروش ساختمان های ملکی دستگاههای اجرائی 
زیرمجموعه قوه مجریه مستقر در شهرستان های استان را 
به استثنای انفال و موارد مندرج در اصل هشتاد و سوم )83( 
قانون اساسی با رعایت قوانین و مقررات مربوطه به شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان ارائه کنند. دستگاه اجرائی مربوطه 
پس از تصویب موضوع در شورا مکلف به فروش اموال مذکور 
و واریز درآمد حاصله به ردیف درآمد عمومی 210201 این 

قانون نزد خزانه داری کل کشور است. 
   تعیین سقف معافیت مالیاتی حقوق کارکنان 

بر اساس این گزارش، نمایندگان مجلس، نرخ مالیات بر 
درآمد حقوق کارکنان دولتی و غیردولتی اعم از حقوق و مزایا 
)به استثنای قضات( همچنین اعضای هیأت علمی )آموزشی و 
پژوهشی( شاغل و بازنشسته دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 
را مشخص کردند. نمایندگان در نشست علنی روز شنبه در جریان 
بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 1400، با ردیف 4 بند 
)الف( تبصره 12 ماده واحده این لایحه موافقت کردند. در ردیف4 
این بند آمده است؛ سقف معافیت مالیاتی موضوع ماده)84(  
قانون مالیات های مستقیم در سال 1400 مبلغ چهارصد و هشتاد 

میلیون )480.000.000(ریال تعیین می شود.

در ادامه بررسی بودجه ۱4۰۰:

اوراق از »یارانه« خلاص شد
  تعیین تکلیف مالیات بر تراکنش های بانکی و سقف معافیت مالیاتی حقوق 


